
ســاخت آثــار نمایشــی دربــاره جنــگ ۱۲روزه 
کــه ایــن رویــداد یکــی از  قطعــی اســت؛ چرا
درگیرکننده تریــن موضوعات ۳۰-۴۰ ســال اخیر 
انقاب اســامی بــوده اســت و هیــچ هنرمندی 
نسبت به آن بی تفاوت نیست. محسن برمهانی 
معــاون ســیما از فعالیــت عــادی چرخــه تولیــد 
ســریال های تلویزیونــی پــس از وقفــه کوتــاه 
جنگــی خبــر داد و اعــام کــرد، »۱۵ مجموعــه 
در مرحلــه فیلمبــرداری و حــدود ۱۲ ســریال در 
پس تولید و تعدادی مشــابه در پیش تولید قرار 
دارنــد.« برمهانــی، معــاون ســیما که در مراســم 
یادبــود شــهدای ســازمان صداوســیما حاضــر 
شــده بــود، در پاســخ بــه پرســش ایســنا مبنــی 
بــر اینکــه آیــا دربــاره جنــگ تحمیلــی ۱۲روزه بــر 
کشورمان ســریالی ســاخته خواهد شــد؟ اظهار 
کــه شــاید  کــرد: ایــن اتفــاق قطعــی  اســت؛ چرا
یکــی از درگیرکننده تریــن موضوعــات ایــن ۳۰ ـ 
۴۰ ســاله انقاب اســامی موضوع جنگ ۱۲روزه 
اســت و هیچ هنرمندی نمی تواند نسبت به آن 
بی تفاوت باشــد. حتمــا در آثــار ســینمایی و در 
آثار نمایشی تلویزیونی به این موضوع پرداخته 
خواهد شــد؛ اما اینکــه چطور و چگونــه همه در 
حال فکر هســتند. یک هنرمند، پیــام صحنه را 
می بینــد، پیرامونــش را درک می کنــد، بــا آدم ها 
صحبت می کند و کم کم به قصه می رسد. ممکن 
است یک هنرمند در فاصله کوتاهی به این ایده 
برسد و هنرمندی دیگر در سال های بعد؛ اینکه 
چه زمانــی از آب دربیایــد، خمیری اســت که در 
تنور فکر هنرمند زده می شــود و تبدیل به اثری 
می شود که ما از آن ارتزاق کنیم. مطمئن باشید 
در آثار آینده کشور، موضوع جنگ ۱۲روزه یکی از 
قصه های اصلی یا قصه های فرعــی آزاد خواهد 
بــود. او بــا اشــاره بــه پیشــنهادهای هنرمنــدان 
در زمینه ســاخت ســریال دربــاره جنــگ ۱۲ روزه 
تحمیلــی، بیان داشــت: آقــای ســیروس مقدم 
کارگــردان پایتخــت( در ایــن زمینــه گفتنــد،  (
بقیــه دوســتان هــم همین طــور و بایــد ببینیــم 
چه زمانــی اتفاق می افتــد. معاون ســیما درباره 
پیشنهاد برخی مجریان باسابقه برای همکاری 
بــا تلویزیــون در زمان جنــگ و اینکه چــرا برخی 
از ایــن پیشــنهادها عملــی نشــد؟ اظهــار کــرد: 
راه انــدازی یک عنــوان جدید آن هم در شــرایط 
جنگی، پیچیدگی های زیادی دارد؛ یعنی اینطور 
نیســت که فرض کنیم یک مجری اعام آمادگی 

کرده که بیاید و کاری انجام بدهد اما 
ســازمان صداوســیما نخواســته 

یا نشــده اســت. هر چنــد قرار 
بــود آقــای فــرزاد حســنی 

برنامــه ای را روی آنتــن 
ببرند حتی در استودیو 

هــم نشســتند تــا یک 
برنامه زنــده را بروند 

اما ارتباطی که باید 
به لحاظ فنی برقرار 

می شد، برقرار نشد 
و بعد به روز آتش بس 

خوردیــم و عما برنامه شــکل نگرفــت؛ بنابراین 
این پروســه آن قدر حواشی و پیچیدگی دارد که 
ما نمی توانیم اینطور قضــاوت کنیم که عده ای 
به رســانه ملی آمدند و پیشــنهاد دادند و رسانه 
ملی نپذیرفــت. اتفاقاً مــا مواردی هــم داریم که 
برخی خودشان گفتند نه؛ حالا یا تهران نبودند 
یا امکانــش را نداشــتند و عذری داشــتند، واقعاً 
بعضی هــا هم بــه لحاظ روحــی نمی توانســتند. 
بنابراین ترجیح دادیم از ویژندها و عناوینی که 
موجــود هســتند در این جنــگ اســتفاده کنیم 
و خودمــان را صــرف این نکنیــم که یــک عنوان 
جدید را بالا بیاوریم کــه آیا مخاطب با آن ارتباط 
برقــرار می کند یــا نه. برمهانــی خاطرنشــان کرد: 
به هر حــال ما ۴۰ ســال اســت کــه تجربــه جنگ 
در کشــورمان را نداشتیم و طبیعی اســت که در 
این زمانی که گذشــته مــردم در آرامــش بودند و 
جنگ به آنها استرس وارد می کند. اینکه بعضی 
از هنرمنــدان در آن روزهــای نخســت نتواننــد 
بــه یــک جمع بندی 
همــکاری  بــرای 
برسند، طبیعی 
می دانیــم. امــا 
خیلی هــا هم در 
جنگــی  شــرایط 
از  بعــد  بودنــد، 

گر جنــگ بعدی  جنگ هــم حضــور داشــتند و ا
هم  رخ دهد، ما همکاری را از جانب آنها خواهیم 
داشــت. او دربــاره پیشــنهاد اجــرای رشــیدپور 
بــه تلویزیــون کــه در ایــام جنــگ اتفــاق نیفتــاد 
نیــز توضیــح داد: بــرای اجــرای برنامه با ایشــان 
گفت وگو شده بود، ایشــان ترجیحشان این بود 
مدل برنامه دیگری را اجرا کنند که از هر دو طرف 
پذیرفته نشده بود. برمهانی درباره لزوم تولید و 
تقویت بِرندهای سیاســی و تربیــت مجریانی که 
بتوانند مقابل مقامات جهانی بنشیند و آنها را به 
چالش بکشند؟ گفت: همواره به ساخت چنین 
کید داشــتیم. در هفته گذشــته  برنامه هایــی تا
رئیس محترم سازمان صداوسیما، دو جلسه با 
کید بر تقویت  مجموعه سیما گذاشتند؛ برای تا
این برنامه ها و همچنین مشخص شدن جوانب 
و ابعــاد آن. خیلــی جدی هســتیم که ایــن کار را 
انجام دهیم. ما یکسری ویژند داریم که کارشان 
را می کنند و باید تقویت بشوند. راه اندازی ویژند 

جدید همیشه تبعات جدیدی دارد.

 تعداد سریال های در حال تولید 
تولیــد  شــرایط  دربــاره  ســیما  معــاون 
مجموعه هــای تلویزیونــی در شــرایط بعــد از 
جنــگ توضیــح داد: خیلــی از پروژه هــا ســه روز 
وقفــه داشــتند امــا الان در حــال فیلمبــرداری 
هســتند و در حــال حاضر نزدیــک به ۱۲ ســریال 
در مرحلــه پــس تولیــد و ۱۵ ســریال  هم حــدودا 
در حــال پیش تولید هســتند. پــروژه هــای الف 
ویــژه هــم در حــال انجــام هســتند. واقعا بعــد از 
این شــرایط خیلی ها مجاهدانه تر از گذشته به 
میــدان آمدند بــه دلیــل اینکه احســاس کردند 
مــردم بــه آرامــش نیــاز دارنــد و آثــار نمایشــی به 
مردم آرامش می دهد. برمهانی در پاسخ به این 
پرســش که کــدام کارگردانــان در حــال حاضر با 
تلویزیون همکاری دارند؟ به همکاری با هدایت 
هاشمی، محمدباقر مفیدی کیا، حسن لبافی، 

احمد معظمی، ســیروس حســن پور وحســین 
سهیلی زاده اشاره کرد.

 چرا مهمان کشی به تعویق افتاد؟

معــاون ســیما دربــاره بــه تعویــق افتــادن 
پخش ســریال »مهمان کشــی« نیز توضیح داد: 
»مهمان کشــی« در حــال پس تولیــد اســت و به 
تعویق افتادن آن موضوع جدیدی نیست. طی 
سال های گذشته پیش آمده کاری به آنتن بیاید 
و مثا بگویند بازیگر صدایش خوب نیست و باید 
دوبله شود یا صحنه باید تغییر کند و یا به لحاظ 
کتوری در زمان مناســب پخش شــود، این  کندا
ســریال هم حتما پخــش خواهد شــد و موضوع 
جدیدی نیست. وی درباره ساخت برنامه هایی 
با موضوعات اجتماعی و در عین حال سرگرمی 
افــزود: زمانی کــه جنــگ شــروع شــد بــه فاصلــه 
ســه چهــار روز از شــروع جنــگ شــروعبه پخش 
برنامه های سرگرم کننده کردیم، خیلی زود مردم 
احســاس کردند زندگی به روال طبیعی برگشته 
و مــوج بازگشــت بــه منــازل و شــهرهای بزرگتــر 

همان موقــع آغاز شــد. بعــد از اینکه 
جنگ تمام شد، ما فوتبال ها، برنامه 
پانتولیــگ، شــب خوش و خیلــی از 
برنامه ها از جمله برنامه های شبکه 
نســیم را پخش کردیــم. بعــد از آن به 
ماه محــرم خوردیــم که در دهــه اول 
محرم ما ایــن برنامه ها را طبــق روال 
همیشــه تلویزیون پخش نمی کنیم 
و بعد هم مراعــات می کنیم. طبیعتاً 
برنامه های طنز محض و برنامه های 
کمدی در ماه محرم پخش نمی کنیم 
اما این نوید را می دهــم که از اول ماه 
ربیع برنامه های جدید با چهره های 
متفاوتــی را خواهیــم داشــت که این 
چهره ها تا به حال بــه عنوان مجری 

در تلویزیون حاضر نشده اند.

گـــزارش

خبــــر

یعقوب صباحی بازیگر تئاتر، سینما و تلویزیون 
از دنیــا رفــت. شــهرام کرمــی، کارگــردان تئاتــر و 
نویســنده با تاییــد این خبر به ایســنا گفــت: این 
بازیگــر کــه در روزهای گذشــته بــه دلیــل عارضه 
مغزی و قلبی در کما به سر می برد )دقایقی قبل از 
انتشار این خبر( بعدازظهر روز دوشنبه ۲۳ تیرماه 
درگذشــت. یعقوب صباحــی متولد ســال ۱۳۴۰ و 
بازیگر تئاتــر و عضو گــروه تئاتر »شــایا« بــود که در 
آثار نمایشی و تصویری متعددی به ایفای نقش 
پرداخته است. حمید نعیمی، دیگر هنرمند تئاتر 
و از دوستان یعقوب صباحی درباره وضعیت حال 
این بازیگر به ایسنا گفته بود: تا هفته گذشته، من 
و یعقوب سر سریال »مهمان کشی« به کارگردانی 

آقــای احمــد کاوری بودیم و حــال یعقــوب کاما 
خــوب و طبیعــی بــود تــا اینکــه فیلمبــرداری کار 
به پایــان رســید و یعقوب بــرای کمک بــه گروهی 
جوان در یک پروژه فیلم کوتاه حضور پیدا کرد که 
گهان صبح دیروز همسرش با من تماس گرفت  نا
و خبر داد که نیمه شب پریشب، به دلیل عارضه 
همزمان قلبی و مغزی به حالت کما رفته اســت. 
یعقوب، بیماری زمینه ای قلبی داشت و به دلیل 
همین بیماری دارو مصرف می کرد ولی همیشــه 
مراقب حال خود بود و مشکل خاصی نداشت اما 
پریشب فشــارخونش به ۲۵ رسیده بود و به دلیل 
اینکه همزمان دچار عارضه قلبی و مغزی شــده، 

لخته خون در مغزش شکل گرفت.

بازیگر سینما و تئاتر درگذشت

سلیمان علی محمد:
 فیلم های کمدی

تمام شدنی نیستند
تهیه  کننده »زعفرانیه ۱۴ تیر« گفت: خواسته شده 
بود کــه تصویر خانــم هنگامــه قاضیانی روی پوســتر 
نباشد اما ممکن است در پوستر جدید، عکس ایشان 
را روی جلد داشــته باشــیم. ســلیمان علی محمد در 
کران فیلم »زعفرانیه  گفت وگو با ایرنا، درباره تاخیر در ا
۱۴ تیر« بیان داشت: فیلم های غیرکمدی مشکات 
خاص خــود را دارند. بعــد از اتمــام فیلمبــرداری این 
کران اقدام کنیم که شیوع کرونا  فیلم، خواستیم برای ا
کران فیلم  آغاز شد. منع یا ممیزی برای جلوگیری از ا
کــران فیلم به  نداشــتیم؛ تصمیم خودم این بود که ا
تاخیر بیفتد. پس از کرونا نیز حجم زیادی فیلم پشت 
کران  کران مانده بود و عما نمی شد فیلم غیرکمدی ا ا
کــرد. وی افــزود: آن زمان هم قبضه ســالن ها توســط 
گر هم می توانســتیم  فیلم های کمدی اتفاق افتاد. ا
کــران کنیم، ســانس خوبی به فیلــم ما تعلق  فیلم را ا
نمی گرفت. همه این عوامل دست به دست هم داد 
کران اثر به تعویق بیفتد. این تهیه کننده با انتقاد از  تا ا
کید کرد:  حضور پررنگ کمدی ها روی پرده سینما تا
فیلم های کمدی، تمام شدنی نیستند. ممکن است 
کران شــود و فیلم کمــدی روی پرده  فیلم اجتماعی ا
نباشد اما به هر حال دو هفته بعد یک فیلم قدرتمند 
کمــدی می آیــد و مخاطــب غیرکمــدی را سرشــکن 
می کنــد. علــی محمــد ضمــن اشــاره بــه هزینه هــای 
روزافــزون تولید اظهــار داشــت: ســرمایه گذاری روی 
فیلم هــای غیرکمدی دیگــر منطق نــدارد. یک فیلم 
غیرکمــدی بین ۱۵ تــا ۲۰ میلیــارد تومان هزینــه تولید 
دارد، پس باید بالای ۵۰ میلیارد تومان بفروشد تا هزینه 
خود را تامین کنــد. چند فیلم غیرکمــدی این میزان 
می فروشد؟ مگر اینکه ارگان ها روی این گونه از فیلم ها 
سرمایه گذاری کنند. تهیه کننده »زعفرانیه ۱۴ تیر« بیان 
گر فیلمی که ۷ ســال  کرد: اینطور نیســت که بگوییم ا
پیش ساخته شــده در حال حاضر ۱۰ میلیارد تومان 
بفروشد، ما سود می کنیم. هزینه ها و ارزش پول تغییر 
کرده است. انتظار برگشت سرمایه را ندارم؛ چون فیلم 
هر چه هم بفروشد، سرمایه اولیه  آن برنمی گردد. وی 
کید بر اینکه بودجه فیلم هایش را خودش تامین  با تا
می کند، ادامه داد: یک درصد از بودجه من به جایی 
متکی نیست. تیم بازیگران ما کم پرسوناژ بودند و نیاز 
نبود در بودجــه صرفه جویی کنیم. ایــن تهیه کننده 
کنــش یکــی از بازیگــران بــه دلیــل حــذف  دربــاره وا
تصویرش از روی پوســتر فیلم، توضیح داد: خواسته 
شده بود که تصویر خانم هنگامه قاضیانی روی پوستر 
نباشد اما ممکن است در پوستر جدید، عکس ایشان 
را روی جلد داشــته باشــیم. علی محمد به همزمانی 
کران »آنجا همان ســاعت« اشــاره  کران این فیلم با ا ا
کرد و گفت: پیش از اینکه فیلم پخش بشود در جریان 
نبودم که پخش کننده )هدایت فیلم( قرار است فیلم 
کران  دیگری را هم روی پرده داشــته باشــد و پــس از ا
متوجه شدم. بهتر است دفتر پخش به تهیه کننده ها 
توضیح دهد که همزمــان با یک فیلــم، فیلم دیگری 
هم پخش می کنــد. تهیه کننده فیلم »اســب حیوان 
نجیبی اســت« در پاســخ بــه اینکــه چــه مولفه هایی 
اجازه تولید آثاری شبیه به این فیلم را در زمانه فعلی 
نمی دهد، توضیح داد: »اسب حیوان نجیبی است« 
در آن مقطع زمانی، جذابیت های خودش را داشت. 
همان قصه در این روزها دیگر جواب نمی دهد؛ چون 
جامعه تغییر کرده و آن جذابیت، شــاید حالا نباشد. 
کــران ایــن فیلــم بســیار با  وی ادامــه داد: مــن بــرای ا
مشــکل روبه رو شــدم. نیروی انتظامی قبل از دیدن 
فیلم بــا آن مخالفت کردند و »اســب حیــوان نجیبی 
است« توقیف شد. این تهیه کننده درباره دلیل توقیف 
»اسب حیوان نجیبی است«، تشریح کرد: تصور نیروی 
انتظامی این بود که ما »مارمولکِ« نیروی انتظامی را 
کتر  ســاختیم. وقتی فیلم را دیدند متوجه شدند کارا
اصلی که رضا عطــاران نقش آن را ایفــا می کرد، پلیس 
نیست، بلکه کاه بردار است. گفتند مشکلی نداریم و 
فیلم پس از ۱ یا ۲ ماه رفع توقیف شد؛ پس از آن ما را به 
ارشاد ارجاع دادند.علی محمد با اشاره به اینکه ارشاد 
فیلم را سیاه نما می دانست، توضیح داد: وزارت ارشاد 
کید داشــت که حتما دو ســکانس آخر فیلم حذف  تا
شــود؛ دقیقا همان بخش هایــی از قصه که مخاطب 
کتر اصلی مامور نیست و در آخر  متوجه می شــود کارا
هم به زندان مــی رود. من ۶ تــا ۷ ماه به ارشــاد رفت و 
آمد داشتم تا رضایت بدهند. در نهایت هم سکانس 
ها حذف نشد؛ با این شرط که فیلم در خارج از کشور 
کران نشــود. تعهد شــفاهی گرفتند که فیلم در هیچ  ا
که عقیده داشتند  جشنواره خارجی شرکت نکند؛ چرا

فیلم درگیر سیاه نمایی است.

چالش های اجرای دانشجویی
   کارگردان نمایش »مهمانسرای دو دنیا« موضوع اصلی این نمایش 
را در لحظه زیســتن دانســت و از چالش های اقتصادی اجــرای تئاتر 
دانشجویی گفت. سارینا کیان کارگردان نمایش »مهمانسرای دو دنیا« 
که این شب ها در تالار محراب روی صحنه رفته است در گفت وگو با مهر 
درباره این نمایش توضیح داد: به نظرم این نمایشنامه متنی است که 
توانسته مباحث سخت و فلسفی را به زبانی ساده و شیرین بیان کند. 
گر  فکر می کنم که نه تنها این فلسفه خسته کننده نیست، بلکه تماشا
احساس می کند که با نوعی بازی، در حال درک مفاهیم است. به نظر 
من موضوع اصلی این نمایشنامه »در لحظه زیستن« است. وی ادامه 
داد: من از ســال ۱۴۰۰ کم کم فعالیت های هنری ام را آغاز کردم. اولین 
کاری که در تمریناتش حاضر شدم، همین نمایش »مهمانسرای دو 
دنیا« بود که در آن نقش لُرا را بازی می کردم. از همان زمان این کار در 
ذهنم ماند، چون در آن پروژه با بچه های دانشجو همکاری داشتیم 
و من هم هنوز مدرسه می رفتم. یادم است با هم تیمی ها پول روی هم 
گذاشتیم و هر کس هرچقدر که می توانست، کمک کرد تا بتوانیم سالن 
بگیریم اما فقط پنج شب فرصت اجرا داشتیم. از آن زمان این نمایش 
در ذهنم ماندگار شــد. اجرایــی که آن زمان داشــتیم با چیــزی که در 
ذهن من بود تفاوت داشت اما چون من بازیگر بودم نمی توانستم در 
گر روزی خواستم  کارگردانی دخالت کنم. همان جا تصمیم گرفتم که ا
کاری انجام بدهم، این نمایشنامه را کارگردانی کنم چون این کار برایم 
اولیــن و شــیرین ترین تجربه ای بود که کســب کــردم و تا امــروز هم در 
ذهنم باقی مانده است. این کارگردان جوان تئاتر درباره اولین تجربه 
کارگردانی اش بیان کرد: این اولین تجربه رسمی من در مقام کارگردان 
است. البته پیش از این یک نمایشنامه خوانی از همین متن داشتیم. 
قرار بود صرفاً نمایشنامه خوانی باشد اما از آنجا که دیدم بچه ها مدت 
زیادی است با اشتیاق تمرین می کنند و از دل و جان وقت گذاشته اند، 
با تشویق خانواده تصمیم گرفتم اجرای رسمی اش را هم پیش ببرم. 
کارگردان نمایش »مهمانســرای دو دنیا« دربــاره چالش های اجرای 
نمایش گفت: یکی از بزرگ ترین چالش ها، قیمت های بســیار بالای 
ســالن های خصوصــی بود. مــن دانشــجوی تــرم دوم کارگردانــی ام و 
پرداخت هزینه بالای اجاره ســالن خصوصی فشــار زیادی برایم بود. 
بعد از آن دیگر بودجه ای برای تبلیغات، لباس و دیگر هزینه ها باقی 
نمی ماند. خیلی از بچه ها مثل من هستند که این مسیر را می روند، 
ولی در نهایت هیچ پولی هم به آنها برنمی گردد. سالن های خصوصی 
حاضر نیستند درصدی کار کنند و به همین دلیل هم من مجبور شدم 
به سراغ سالن دولتی بروم که البته از جهاتی بهتر بود. کیان ادامه داد: 
گرفتن ســالن دولتی هم خودش پروسه ای گزینشــی دارد. چون اول 
مبلغی پرداخت نمی کنید و هزینه از درصد فروش کسر می شود، روند 
بررسی ها سخت گیرانه تر است. ما تقریباً یک سال کامل درگیر همین 
موضوع بودیم. بازیگران تغییر کردند. ما نزدیک به یک سال با یکی از 
بازیگران تمرین کردیم ولی بعد فهمیدیم که نمی تواند کنار ما باشد. 
قابــل درک بــود اما خب ســختی خــودش را داشــت. حتی یــک گروه 

موسیقی هم داشتیم که متأسفانه ما را تنها گذاشتند. 
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